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«Un moment de transició». Ai-
xí és com defineix avui el presi-
dent de l’Associació Andorrana 
Contra el Càncer (Assandca), Jo-
sep Saravia, la incorporació a 
l’Hospital Nostra Senyora de Me-
ritxell de l’oncòleg Josep Saba-
té, una notícia que coneixíem 
justament aquest matí de maig. 
L’especialista s’encarregarà, dos 
cops per setmana, de tractar els 
casos de càncer de mama al nos-
tre país, així com fa des del pas-

El dirigent d’Assandca subratlla que venir al Principat dos cops per setmana és «insuficient»
El PEriòdic

Vista general de l’Hospital Nostra Senyora de Meritxell.

Paris MaMeghani / Laura góMez
EScAlDES-ENgorDANy

sat mes de gener el cirurgià de 
patologia mamària, Martín Es-
pinosa. «Estan reestructurant 
l’entrada d’aquest nou expert 
i el doctor Espinosa em consta 
que ja ha començat a empren-
dre les primeres operacions», ha 
valorat per a EL PERIÒDIC el res-
ponsable d’Assandca sobre l’evo-
lució actual del tractament ma-
mari.

Un altre punt d’entesa, since-
rat i celebrat pel dirigent de l’en-
titat, és que «teoricament» ha 
millorat la relació d’Assandca 
amb el Servei Andorrà d’Atenció 

Primària (SAAS), deslligant així 
que s’ha dut a terme una major 
col·laboració entre ambdós ser-
veis i que hi ha per part de l’as-
sociació «un vot de confiança» 
amb els seus dirigents. L’entra-
da del doctor Sabaté «revesteix 
totes les especialitats» que el doc-
tor Espinosa no té en ser aquest 
únicament un cirurgià, recorda 
Saravia, però que l’inconvenient 
està en la seva disponibilitat per-
què «quan hi ha casos a tractar 
durant un dia festiu o de vacan-
ces, no disposem d’ells perquè 
no estan».

Un «espai buit» al qual el presi-
dent d’Assandca només veu un 
remei possible: incorporar més 
oncòlegs del país, tot i alertar de 
la seva dificultat. «Si volem do-
nar un millor servei haurien de 
ser d’Andorra o, com a mínim, 
tenir la residència aquí», ha es-
grimit el portaveu de l’entitat, 
qui retreu que pujar dos cops per 
setmana al país resulta «del tot 
insuficient, ja que els pacients 
de càncer no tenen temps a espe-
rar» i que d’aquesta forma «que-
da una càrrega de treball molt 
important als altres metges». 

En darrer lloc, i repassant com 
estan els avançaments tecnolò-
gics contra el càncer de mama, 
el dirigent creu que el fet que ja 
es puguin intervenir al Princi-
pat «és un avançament molt re-
llevant, que la gent no em malin-
terpreti, però encara ens queda 
molt camí a recórrer fins a arri-
bar a disposar d’una situació òp-
tima per als pacients». .

Saravia celebra l’arribada d’un nou 
oncòleg al país, però amb dubtes

ReSpoSta deS d’aSSandca

Nova incorporació a la unitat d’oncologia
tema del dia

L’especialista en oncologia 
mèdica, Josep sabaté 
visitarà dos dies a la setmana

33  El  metge  Jos e p  Sabté, 
especialista en oncologia mèdica, 
portarà els casos de càncer de 
mama a la unitat d’oncologia 
de l’Hospital Nostra Senyora 
de Meritxell i durant dos dies a 
la setmana visitarà a consultes 
Externes. cal recordar que la seva 
incorporació arriba després de la 
de Martín Espinosa, cirurgià de 
patologia mamària.
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Aquest cap de setmana 
passat hem tornat a fer 
una escapadeta a Alma-
gro per anar al Corral de 
comèdies. En aquesta oca-
sió per veure La dama bo-
ba de Lope de Vega.

Per descomptat també 
vam anar a dinar al Para-
dor de Almagro. Acostu-
mem a anar a sopar, però 
en aquesta ocasió l’obra 
era a les 20.30 i no hi havia 
temps. Al restaurant vam 
menjar llom d’orsa amb 
samfaina manxec, cane-
ló de cua de bou i arròs de 
safrà amb pollastre. Per a 
les postres, un gelat de for-
matge amb gominoles de 
mel. Estava boníssim.

Ala nit en sortir del cor-

A menys d’una setmana 
perquè comencin els Jocs 
dels Petits Estats, les alar-
mes han saltat per motius 
que no haurien d’estar so-
bre la taula a aquestes al-
tures. Voluntaris menors 
de 16 anys sense confir-
mar, absències escolars 

Quan la improvisació posa 
en risc la imatge dels Jocs

La finestra

Oberta

EDITORIAL

fabiola sofia

EL PERIÒDIC D’ANDORRA  no es fa responsable de 
l’opinió dels seus col·laboradors i tampoc s’identifica 
necessàriament amb els seus comentaris.

A efectes de publicitat contractada per persones 
pertanyents a  diferents sectors o branques 
professionals, aquest mitjà no es fa responsable del 
contingut de la publicitat en relació al disposat en  les 
normes estatutàries o deontològiques que regeixen 
la professió en concret, la qual qüestió únicament 
compet a la persona que contracta la publicitat.

no justificades, manca 
de roba oficial i calenda-
ris pendents de publica-
ció configuren un escena-
ri que revela una preocu-
pant manca de previsió. 
Aquest esdeveniment ha 
estat presentat com una 
oportunitat única per 

no és només fer bandera 
d’unitat i celebració, sinó 
demostrar capacitat de 
planificació i respecte per 
totes les parts implicades. 
La gran festa que prome-
ten els Jocs no es pot cons-
truir sobre la incertesa i la 
desorganització.

masegOsa

vors no ha deixat de vibrar 
amb les paraules del tea-
tre clàssic.

L’estructura arquitec-
tònica es manté fidel a 
l’original: un pati cen-
tral per als espectadors 
drets, galeries de fusta 
que l’envolten, un esce-
nari proper i una acústi-
ca sorprenentment natu-
ral. Tot plegat crea una at-
mosfera íntima i vibrant, 
on l’actor i l’espectador 
comparteixen espai, mi-
rada i emoció.

Avui dia, el Corral de Co-
mèdies constitueix l’epi-
centre del Festival Inter-
nacional de Teatre Clàssic 
d’Almagro, que té lloc ca-
da juliol i atrau artistes i 
públic de tot el món. Però 
també acull representaci-
ons durant tot l’any, man-
tenint viu l’esperit del te-
atre barroc i recordant-
nos que les paraules dites 
a escena, quan sorgeixen 
amb veritat, poden traves-
sar els segles.

Declarat Monument Na-
cional el 1955, aquest es-
pai no és només un vestigi 
del passat: és un teatre viu, 
que respira cultura, me-
mòria i art a cada racó. .

ral de comèdies vam pro-
var el morteruelo i també 
estava molt bo.

Bé, doncs, tornem al te-
ma que ens interessa. Com 
molts ja sabreu, el Corral 
de Comèdies d’Almagro és 
un dels espais teatrals més 
emblemàtics d’Espanya i 
l’únic corral de comèdies 
del segle XVII que es con-
serva íntegrament i en 
funcionament.

El Corral es troba al bell 
mig de la Plaça Major d’Al-
magro, envoltat d’arqui-
tectura tradicional. Inau-
gurat l’any 1628, aquest 
espai teatral és una fines-
tra viva al teatre del Segle 
d’Or espanyol, època d’es-
plendor per a dramaturgs 
com Lope de Vega, Calde-
rón de la Barca o Tirso de 
Molina.

La seva història és tan 
fascinant com les obres 
que s’hi han representat. 
Durant segles, el corral va 
tenir usos diversos —fon-
da, cort d’animals, ma-
gatzem— fins que, l’any 
1954, fou redescobert gai-
rebé per accident. Després 
d’una curosa restauració, 
el 1955 va reobrir les por-
tes al públic, i des de lla-

lars i els propis joves me-
reixien informació clara, 
temps i garanties. Que en-
cara s’estiguin resolent 
trucades i correus a corre-
cuita evidencia una im-
provisació que contrasta 
amb l’ambició instituci-
onal. Organitzar uns Jocs 

El corral de 
comèdies 
d’Almagro

projectar Andorra a esca-
la internacional, però la 
gestió està deixant massa 
ombres. El voluntariat ju-
venil, clau en la logística i 
l’ambient dels Jocs, ha es-
tat tractat amb una lleu-
geresa inadmissible: les 
famílies, els centres esco-
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Per què fascina tant l’Es-
glésia catòlica? Seran els 
seus més de 1.400 mili-
ons de batejats en el món, 
una cinquena part de la 
població mundial? Serà 
la seva organització, ca-
paç de fer-se despenjar el 
telèfon a les grans cance-
lleries com de fer-se pre-
sent al fons de les selves 
i els deserts més inhòs-
pits? Serà l’enveja que ha 
despertat en aquest gran 
sapastre de Trump, que 
fins i tot ell mateix vol-
dria ser el papa? De quin 
poder es mostra gelós el 
president dels EUA? Serà 
potser del quasi milió de 
capellans que transitem 
pel món? Serà d’aquesta 
gran capacitat de comu-
nicació vertical i capil-
lar, capaç de fer arribar 
un missatge de Roma als 
extrems de la humani-
tat?

Serà aquesta longevi-

Fascinació
LA TRIBUNA

jorDi

castellet i sala

tat de dos mil anys inin-
terromputs i fins a la fi 
del món (Mt 28,20), mal-
grat que ha passat tota 
mena de crisis, daltabai-
xos, ensulsiades, corrup-
cions i escàndols? Se-
rà perquè, malgrat que 
sembla que baixa la pre-
sència de l’Església a Eu-
ropa, en canvi, creix en 
tots els altres continents, 
oi més que no pas al rit-
me de la població?

Fascina l’Església fins i 
tot en un país com el nos-
tre, marcadament catò-
lic, per molt que estigui 
definit a la Constitució 
com aconfessional, que 
no laic, que no laïcista, 
que no ateu. El presenta-
dor i showman Marc Gi-
ró (1974) s’admirava que 
els mitjans li prestes-
sin tanta atenció, mal-
grat trobar-se en un pa-
ís aconfessional; alhora 
reconeixia que els ecle-
siàstics tenen molta fei-
na allí on estiguin, tant 
si tenen molta gent prac-
ticant, com no, perquè 
en aquest últim cas, han 

d’imaginar les maneres 
de ser efectius i incisius 
en medis molt reaccio-
naris o contraris al mis-
satge que pregonen.

La fascinació conti-
nua. Comprendre i viu-
re aquesta capacitat de 
llibertat religiosa, tan 
sols és possible perquè 
Europa s’ha forjat, des 
de fa dos mil anys, en 
un entorn catòlic, per-
què la seva bandera és la 
transformació del man-
tell blau i dotze estrelles 
de la Mare de Déu, per-
què l’Evangeli continua 
estant allà, marcant les 

lleis dictades, que conti-
nuen remarcant el res-
pecte dels drets humans, 
el reconeixement de tot 
ésser humà com a perso-
na, en tant que subjecte 
de drets i deures. Enlloc 
més no passa, que hi ha-
gi un entorn de segure-
tat, benestar, educació, 
garanties, sanitat, aten-
ció i bona convivència 
com en els estats euro-
peus.

L’Església catòlica con-
tinua fascinant, malgrat 
que he sentit tota la vi-
da que s’estava acabant, 
que la gent perd la fe i 

que les esglésies són bui-
des. De fet, quan Jesús 
travessava el llac de Ga-
lilea amb els deixebles, 
ja s’enfonsaven (Lc 8,24). 
Però mira, encara con-
tinuen creuant espais i 
temps difícils, la barca 
de l’Església fa aigües 
per tot arreu i malgrat 
tot, continua avançant 
sorprenentment, amb 
una mala salut de ferro.

En aquestes vigílies 
de l’elecció del succes-
sor de Pere i Pau a Roma, 
m’atreviré a assenyalar 
breument tres aspectes 
pels quals s’hauria de 
vetllar més i millor. Al 
costat de tota la seva ja 
molt present acció edu-
cativa, assistencial, for-
mativa, litúrgica, san-
tificadora i celebrativa; 
accions que continuen, 
es transformen i s’adap-
ten segons circumstàn-
cies. .

EL PERIÒDIC

Per què fascina tant l’Església catòlica? Seran els seus més de 1.400 milions de batejats?

www.
llegeix la tribuna complet 
clicant aquí

https://elperiodic.ad/?post_type=opinion&p=234853&preview=true
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Impulsar un portal per afavorir 
el relleu generacional dels pe-
tits comerços és la proposta des-
tacada pels comuns, segons han 
anunciat les cònsols majors de 
la Massana i d’Ordino, Eva San-
sa i Maria del Mar Coma, des-
prés de la reunió de cònsols ce-
lebrada aquest dimarts al matí 
a Ordino. 

Es tracta d’un projecte propo-
sat des de l’ens de la capital que 
té la voluntat de fer un acompa-
nyament al relleu generacional 
en aquells comerços que tanca-
ran en un curt termini, per pre-
jubilació, i perquè no quedin lo-
cals buits dins el teixit comercial. 
Així doncs, es començarà a tre-
ballar aviat, en principi aquest 
mateix mes, entre la Cambra de 
Comerç i Andorra Business, amb 
el suport de tècnics de cada cor-
poració comunal, per engegar 
un portal similar al de Reempre-
sa, un mercat de compravenda 
de petites i mitjanes empreses 
de Catalunya.

«Hi ha la preocupació dels co-
merços de tota la vida, en què en 
un moment o altre s’han de jubi-
lar i no saben com traspassar-ho. 
De vegades tancar un d’aquests 
comerços pot fer de taca d’oli, i 
el que es vol és potenciar que la 
gestió sigui molt més fàcil», ha 
comentat Sansa, apuntant que 
el cas de Reempresa «potser se-
ria l’exemple a calcar». Abans de 
publicar un anunci en l’esmen-
tat portal, però, des d’Andorra 

Les corporacions busquen engegar un projecte similar al de ‘Reempresa’, situat a Catalunya
Comú d’ordino

Un moment de la reunió de cònsols celebrada aquest dimarts al Comú d’Ordino. 

Pol Forcada Quevedo
ORDinO

Business es contractarà una sè-
rie de professionals perquè as-
sessorin els comerços amb un 
estudi financer per posterior-
ment prendre la decisió de tras-
passar el local, o el comerç en si, 
o tancar definitivament.

La plataforma oferirà, a més, 
informació detallada sobre els 
negocis disponibles, i pretén 
funcionar com un punt de tro-
bada entre comerciants que vo-
len traspassar l’activitat i nous 
emprenedors que busquen es-
tablir-se. Cada corporació desig-
narà un tècnic per participar en 
el desenvolupament i disseny 
del projecte, en coordinació 

amb la Cambra i Andorra Busi-
ness, per adaptar la iniciativa a 
la realitat de cada parròquia.

Avui dia encara no hi ha cap 
calendarització, tot i que Coma 
ha assenyalat que s’està treba-
llant per conèixer els «tempos 
i saber quin pressupost s’hau-
rà de destinar». Un pressupost 
que cada corporació aportarà 
en base el seu volum de comerç. 
En aquest sentit, la mandatària 
ordinenca ha explicat que l’as-
sessorament no serà totalment 
gratuït per als comerços, però 
que cada ens farà una aportació 
i la resta anirà a càrrec del co-
merciant. .

Comerç LoCaL

els comuns promouran un portal 
per facilitar el relleu generacional

eva SanSa

Maria del Mar coMa

«De vegades tancar un 
d’aquests comerços pot fer 
de taca d’oli i el que es vol és 
una gestió molt més fàcil»

«S’està treballant per 
conèixer els tempos i saber 
quin pressupost s’haurà de 
destinar exactament»

COnSOL majOR De La maSSana

COnSOL majOR D’ORDinO
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La reunió de cònsols ha posat so-
bre la taula, entre altres qüesti-
ons, la petició d’una pròrroga de 
set dies per part dels comuns en 
relació amb el projecte de llei so-
bre l’accessibilitat universal. Les 
cònsols majors de la Massana i 
d’Ordino, Eva Sansa i Maria del 
Mar Coma, han subratllat la ne-
cessitat de disposar de més temps 
per poder analitzar a fons les im-
plicacions de la norma i presen-
tar-hi aportacions des de l’àmbit 
comunal.

Coma ha recordat que el pro-
jecte de llei sobre l’accessibilitat 
universal s’està tramitant al Con-
sell General, però que en «tocar 
competències comunals», han 
demanat una pròrroga de set di-
es «per poder fer les nostres apor-
tacions i inclús parlar dels nos-
tres neguits al respecte». Segons 
ha indicat, hi ha alguns comuns 
que ja han començat a treballar 
al respecte, i que durant aquesta 
pròrroga «enviarem les diferents 

ANA/M.R

L’objectiu dels comuns 
és «poder fer les 
nostres aportacions»

Petició de més marge de temps per 
analitzar l’impacte de la normativa

Andorra Endavant vol evitar «càrregues 
desproporcionades» als petits propietaris 

LLEi d’AccEssibiLitAt

P.F.q
OrDinO

el Periòdic
escaLDes - engOrDany

propostes [mitjançant un inter-
mediari] als grups parlamentaris 
perquè estiguin al cas d’aquests 
neguits o aportacions que volem 
fer».

«Hi ha, per exemple, un tema 
que considerem que és realment 
competència només del Govern, 
i cada vegada que ens posen, di-
guem-ne, una mica pel mig, ne-
cessitem efectius per poder dur 
a terme segons quines feines. Lla-

vors, hem de mirar d’afinar se-
gons quins matisos», ha citat San-
sa. És a dir, poder analitzar quines 
són les afectacions que aquesta 
llei comportarà als comuns, com 
«veure quina afectació directa te-
nen les obres que hem de fer a 
nivell públic: què hem d’inclou-
re, què no, com, etc.», i pel que fa 
als projectes urbanístics que en-
trin de privats, saber «què hem 
de procurar controlar». .

El grup parlamentari d’Andorra 
Endavant ha registrat un total 
de 21 esmenes al projecte de llei 
d’accessibilitat universal, actu-
alment en tramitació parlamen-
tària. Segons ha informat la for-
mació, les propostes tenen com 
a objectiu «garantir l’accessibili-

espais a criteris d’accessibilitat. 
Així mateix, el grup proposa ex-
cloure l’obligació de presentar 
plans d’accessibilitat als locals 
privats ja existents, limitant-la 
als establiments de nova creació 
amb una superfície superior als 
200 metres quadrats. En aquests 
casos, l’adequació voluntària do-
naria accés a un distintiu de qua-
litat i a les ajudes establertes. .

tat per a tothom» sense que això 
comporti, apunten, una «ofec» 
per a la iniciativa privada ni la 
imposició de càrregues «despro-
porcionades» als petits propieta-
ris i empresaris. Entre les esme-
nes presentades, destaca la in-
corporació d’un sistema d’ajuts 
públics i incentius fiscals desti-
nats als propietaris i empresaris 
que decideixin adaptar els seus 

La cònsol major de la Massana i la d’Ordino, eva sansa i Maria del Mar coma, durant la roda de premsa.

CoNsell GeNeRAl

carine Montaner al consell general. 

Maria del Mar cOMa

«Demanem una pròrroga 
de set dies per poder fer les 
nostres aportacions i parlar 
dels neguits al respecte»

cOnsOL MajOr D’OrDinO
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El Tribunal Constitucional ha 
admès a tràmit el recurs d’em-
para presentat per la defensa 
del jove condemnat en el marc 
del cas conegut com a CBD. Se-
gons ha confirmat l’advocada 
defensora a EL PERIÒDIC, es 
tracta d’un primer pas essen-
cial, ja que implica que el TC 
considera que el recurs com-
pleix els requisits previstos a la 
Constitució i, per tant, pot es-
tudiar si es van vulnerar drets 
fonamentals durant el procés. 
«El que s’ha fet és passar el fil-
tre inicial. Això significa que 
les actuacions passen ara al Tri-
bunal Constitucional, que hau-
rà d’examinar si hi va haver vul-
neracions dels drets invocats», 
ha explicat la lletrada, qui des-
taca que aquest tipus de recurs 
no actua com una tercera ins-
tància ordinària, sinó que es fo-
namenta en la tutela de drets 
fonamentals.

Entre els punts centrals del 
recurs s’hi troben dues qüesti-
ons claus: d’una banda, la de-
fensa qüestiona si el producte 
comissat es pot considerar le-
galment una droga tòxica, i de 
l’altra, posa en dubte la mane-
ra com els tribunals van valo-
rar les proves presentades. «Si 
aquestes proves s’haguessin 
analitzat de manera correcta, 
s’hauria pogut arribar a una re-
solució favorable», ha insistit 
l’advocada, tot remarcant que 
es tracta d’un defecte processal 
que pot ser objecte d’un recurs 
d’empara. Tot i l’admissió a trà-
mit, el recurs no té efectes sus-
pensius, fet que ha impedit el 

La interpretació 
penal del producte 
intervingut serà clau

Admès a tràmit el recurs d’empara 
per presumpta vulneració de drets

procés del cAs cbd

el periòdic

L’acusat pel cas CBD davant de la Seu de la Justícia, a Andorra la Vella. 

laura gómez / catariNa kohler
eSCALDeS-engorDAny

retorn del condemnat al Princi-
pat. «Vam demanar que es sus-
pengués l’expulsió perquè po-
gués tornar amb la seva parella 
i treballar, però no se’ns ha ad-
mès. Sense una revocació de les 
sentències anteriors, no podrà 
tornar fins que passin els cinc 
anys establerts», ha puntualit-
zat la defensora.

Des de l’entorn familiar, l’ad-
missió a tràmit s’ha rebut com 
una oportunitat per reivindi-
car la innocència del jove. «Es-
tic molt contenta. Sembla que 
es va il·luminant una mica», 
expressa Mercedes Chamorro, 
mare de l’acusat, visiblement 
emocionada. «Ens han dit que 
hi ha indicis de vulneració a 
la defensa i això ens dona es-
perança. Ens ha tocat un jutge 
que ha estat vinculat als drets 
humans i això també ens ani-

ma». Segons ha explicat, la si-
tuació personal continua sent 
complexa: «Vam marxar junts 
i ara ell està molt desorientat. 
No sap què fer ni on col·locar-
se. M’han dit que li doni temps 
perquè s’ha de centrar una mi-
ca i s’ha d’animar». En aquest 
sentit, també ha recordat que 
la pena inicial va ser rebaixada, 
però considera que cal continu-
ar lluitant per demostrar que 
no hi va haver cap intenció de-
lictiva: «Ara ens toca continuar, 
i veure què en surt de tot això».

Ara serà el Tribunal Constitu-
cional qui haurà d’emetre una 
resolució definitiva, la qual es 
publicarà al BOPA com és habi-
tual en aquest tipus de procedi-
ments. Mentrestant, la defensa 
i la família esperen que aquest 
procés obri la porta a una nova 
lectura del cas. .

advocada defensora

«Si aquestes proves 
s’haguessin analitzat 
de manera correcta, 
s’hauria pogut arribar a 
una resolució favorable»

cÀrrec
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Des de la Coordinadora per l’Ha-
bitatge Digne han comunicat 
que els arguments que la minis-
tra de Presidència, Economia, 
Treball i Habitatge, Conxita 
Marsol, els ha respost a la carta 
emesa fa uns dies «són insufici-
ents i sovint desconnectats de la 
realitat que viu la ciutadania». I 
és que tot i celebrar el to dialo-
gant, han reiterat que els preus 
del lloguer «continuen dispa-
rats» i que no hi ha cap «regula-
ció real que els limiti de mane-
ra estructural», ni la Llei Òmni-
bus que Marsol els ha recordat.

Des de l’ens han assegurat 
que aquestes lleis no estan solu-

L’ens fa una crida a la creació «en breu» del registre de la propietat doncs diuen necessitar dades reals

La Coordinadora veu les raons de 
Govern «desconnectats de la realitat»

Resposta a L’exeCutiu

El PEriòdic

Vista aèria de les valls centrals.

El PEriòdic
EscaLDEs-EngorDany

cionant el problema, i que tot el 
contrari, s’ha assistit a un 84% 
d’augment dels preus de l’habi-
tatge en només cinc anys. «Ens 
parlen d’evitar increments, pe-
rò no es posen topalls generals 
ni es condiciona el mercat al po-
der adquisitiu real de la pobla-
ció […] Mentrestant, les famílies 
continuen sense poder accedir 
a un habitatge digne», han citat.

Així mateix, han exposat que 
la ministra els ha assenyalat 
l’augment del 33% del salari mí-
nim en sis anys i una «suposa-
da» millora del poder adquisi-
tiu en relació amb la inflació. 
Ara bé, «no cita que el preu de 
l’habitatge ha augmentat més 
que la inflació mitjana, encara 
més el lloguer del que no dispo-

sem de la xifra exacta i que esta-
ria bé tenir-la, però segur que és 
més alta». 

dEsNoNamENts iNvisiblEs/ Des de 
la Coordinadora han posat en 
dubte el que afirma Marsol, que 
cap família ha quedat al carrer. 
Així, han explicat que «nosal-
tres i tota la població treballa-
dora coneix casos de persones 
properes o conegudes desnona-
des o que han hagut de marxar 
del país per no poder pagar el 
lloguer», afer al qual s’han refe-
rit com desnonament invisible. 
«No hi ha cap garantia legal que 
asseguri una alternativa abans 
de fer fora algú de casa seva», 
han afegit, i que sense aquest, 
«la vulnerabilitat continua sent 
absoluta» mentre que Serveis 
Socials continua sent «un espa-
radrap poc confiable pel qual 
ningú vol passar-hi». De la ma-
teixa manera que ho va fer ahir 
el PS, l’ens ha fet una crida a la 
creació «en breu» del registre de 
la propietat.  

‘tramPa dEl fill‘/ Relacionat amb 
la ‘trampa del fill’, han celebrat 
la introducció d’un règim san-
cionador amb multes del 50% o 
fins al 100% d’un any de lloguer, 
i que si bé aquest és un pas, «el 
càlcul a llarg termini continua 
fent rendible l’abús per a molts 
propietaris i el sistema només 
contempla càstig, no la repara-
ció». 

HabitatgE Públic/ Segons el Go-
vern, s’han adjudicat 54 pisos 
socials sobre 615 sol·licituds. «A 
més, molts pisos queden buits 
perquè estan fora de la vall cen-
tral i, com a solució, se’ns recor-
da que el transport públic és 
gratuït. Com si això resolgués la 
precarietat i la desconnexió». .

coordinadora per 
l’Habitatge digne

«La ministra Marsol 
deriva la responsabilitat 
als comuns i apunta 
que el sistema sIcar ja 
està operatiu»
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Els primers efectes dels nous 
programes d’ajuda per l’habi-
tatge impulsats pel Comú d’En-
camp ja comencen a ser visi-
bles. En gairebé quatre mesos 
de funcionament, la corpora-
ció ha concedit dues ajudes: 
una dins del programa ‘Respi-
ra’ i una altra a través de la ini-
ciativa ‘Compartir +60’, adre-
çada a fomentar la convivèn-
cia entre generacions. A més, 
hi ha dues sol·licituds més en 
tràmit relacionades amb el ma-
teix programa Respira.

La consellera d’Afers Socials, 
Gent Gran i Recursos Humans 
del comú, Sílvia Ramond, ha va-
lorat positivament aquest ini-
ci, tot destacant l’elevat interès 
que estan mostrant els ciuta-
dans. Segons Ramond, el nom-
bre de peticions d’informació 
rebudes ja és, en si mateix, un 
indicador favorable, tenint en 
compte que la campanya de co-
municació acaba de començar. 

Confien que les 
campanyes facin 
créixer la participació

Encamp impulsa els primers ajuts 
d’habitatge amb dues assignacions

InIcIatIvEs pEr fEr front a la crIsI

el periòdic
esCalDes - engorDany

fia que més persones se sumin 
a les iniciatives, especialment 
aquelles relacionades amb la 
borsa d’habitatge compartit. El 
projecte ‘Compartir +60’ busca 
connectar menors de seixanta 
anys amb propietaris de més de 
seixanta anys que tinguin dis-
ponibilitat d’allotjament, i se-
gons la corporació, té un gran 
potencial d’èxit.

ANA/R.S

la xerrada informativa sobre l’habitatge per a la gent gran. 

Ha subratllat que les dues pri-
meres concessions arriben en 
un moment inicial del desple-
gament dels programes, i que 
això indica que el projecte es-
tà generant una bona resposta. 
L’ordenació comunal que regu-
la aquestes ajudes es va apro-
var a finals del mes de gener. 
Ara, amb la campanya infor-
mativa en marxa, el Comú con-

En aquest sentit, aquest di-
marts s’ha celebrat una sessió 
informativa dirigida principal-
ment a la gent gran de la parrò-
quia per explicar el funciona-
ment dels programes. Durant 
la trobada, diversos assistents 
han plantejat dubtes, com ara 
si una persona que viu de llo-
guer pot posar a disposició un 
habitatge per compartir. .

El primer taller del poUp de 
la capital analitza el territori

el periòdic
esCalDes - engorDany

El primer taller deliberatiu del 
consell consultiu del Pla d’or-
denació i urbanisme parroqui-
al d’Andorra la Vella s’ha ce-
lebrat aquest dimarts a la sala 
amb la participació d’entitats, 

col·lectius i col·legis professi-
onals que formen part de l’òr-
gan participatiu. La sessió ha 
girat entorn de cinc eixos con-
siderats prioritaris per al de-
senvolupament urbanístic de 
la parròquia: la dinàmica soci-
odemogràfica, l’habitatge, els 
equipaments, les zones verdes i 

consEll consUltIU
 Comú d’ANdoRRA lA VellA

Un moment del primer taller deliberatiu. 

el patrimoni i teixit social. El ta-
ller s’ha iniciat amb la presenta-
ció d’una diagnosi tècnica prè-
via sobre aquests àmbits, que ha 
servit de punt de partida per al 
debat entre els participants, or-
ganitzats en grups de treball. En 
l’àmbit demogràfic, s’ha consta-
tat un creixement sostingut de 
la població i un increment del 
nombre de llars unipersonals, 
especialment al centre d’Andor-
ra la Vella, fet que evidencia la 
necessitat d’adaptar serveis. .
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Els residents de l’edifici més afec-
tat per les esquerdes detectades a 
l’avinguda Santa Coloma fa gaire-
bé dos anys podran tornar als seus 
habitatges durant el mes de juny. 

Els treballs s’han 
allargat a causa de la 
complexitat tècnica

Els veïns afectats 
podran tornar a 
casa al juny després 
de dos anys

EsquErdEs a l’Edifici dE santa coloma

el periòdic
EscalDEs-EngorDany

Arxiu

Els treballs s’han allargat més del previst a causa de la seva alta complexitat tècnica.

Organitza Amb el patrocini de Amb la col·laboració de Amb el suport de

El desallotjament es va produir a 
finals d’agost de 2023 com a me-
sura preventiva arran dels danys 
estructurals generats durant els 
treballs de construcció d’un nou 
edifici situat on abans hi havia 
l’aparcament Giberga. Les obres 
de reparació han estat llargues i 
tècnicament exigents, amb l’ob-
jectiu prioritari de garantir la se-
guretat de l’immoble.

Segons ha confirmat José Luis 
González, enginyer i director dels 

treballs, en declaracions al pro-
grama ‘Avui serà un bon dia’ de 
Ràdio i Televisió d’Andorra (RT-
VA), «la previsió és que al llarg del 
mes de juny els veïns puguin tor-
nar als seus pisos, tot i que no es 
pot fixar encara una data concre-
ta». González ha remarcat que «el 
criteri principal ha estat la segu-
retat estructural, no la rapidesa», 
fet que ha allargat el calendari 
previst inicialment.

Les esquerdes van aparèixer 

com a conseqüència dels movi-
ments de terres derivats de l’ex-
cavació per edificar a la parcel·la 
situada just al davant. «Hi ha di-
versos factors implicats, però el 
principal és l’obra de fonamenta-
ció que es va fer en aquell terreny», 
ha assenyalat González. Les inter-
vencions al bloc afectat han estat 
complexes, ja que han requerit 
mesures de consolidació estruc-
tural adaptades a la tipologia de 
danys detectats. .
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Andorra ha expressat el seu su-
port a l’adopció del Tractat glo-
bal sobre pandèmies, una inici-
ativa promoguda per l’Organit-
zació Mundial de la Salut (OMS) 
per reforçar la prevenció, la pre-
paració i la resposta davant fu-
tures emergències sanitàries. 
El posicionament s’ha fet ofi-
cial durant la 78a Assemblea 

Suport institucional al nou 
acord sanitari de l’OMS
El suport al tractat reforça el compromís amb la salut i la cooperació global

78a aSSeMblea Mundial de la Salut cOl·labOració
SFGA

La delegació andorrana que ha participat en la 78a Assemblea Mundial de la Salut.

el periòdic
EScALDES-EngorDAny

Sant Julià dona el tret de 
sortida a les Memolimpíades

el periòdic
EScALDES - EngorDAny

La novena edició de les Memo-
limpíades ha començat aquest 
dimarts al matí al Centre Cultu-
ral Lauredià de Sant Julià de Lò-
ria, amb la participació d’una 
vuitantena de persones grans 

provinents de diverses parròqui-
es. L’objectiu de la iniciativa és 
promoure la salut cognitiva i el 
benestar emocional de les perso-
nes majors de 65 anys mitjançant 
activitats lúdiques i dinàmiques 
de grup. «Es tracta de jocs pensats 
per exercitar la memòria, les ha-
bilitats matemàtiques i la motri-

Salut cOgnitiva
ANA/R.S

Una de les activitats d’avui.

citat fina», ha explicat la conse-
llera de Social de la corporació, 
Eva Ramos. En els darrers mesos, 
els participants han estat prepa-
rant-se en tallers organitzats als 
centres residencials i cases pai-
rals, i ara posen a prova els conei-
xements adquirits en un ambi-
ent de caràcter lúdic i social. Els 
participants tenen entre 65 i 90 
anys i molts d’ells són usuaris de 
centres de dia de la Creu Roja o de 
residències com El Cedre, Clara 
Rabassa i Solà d’Enclar. .

el periòdic
EScALDES-EngorDAny

La Generalitat de Catalunya 
ha aprovat l’autorització per-
què la Institució de les Lle-
tres Catalanes pugui subs-
criure un acord marc de col-
laboració amb el Ministeri de 
Cultura, Joventut i Esports. 
L’objectiu del conveni és im-
pulsar accions conjuntes en 
l’àmbit cultural i educatiu re-
lacionades amb la promoció 
de la literatura i la preservació 
del patrimoni literari català. 
Segons ha avançat Vilaweb, el 
document establirà un marc 
estable de col·laboració que 
permetrà desenvolupar pro-
jectes compartits entre les 
dues institucions al llarg dels 
pròxims quatre anys. El con-
veni vol fomentar la coopera-
ció en iniciatives literàries. .

acord per 
promoure 
la literatura 
catalana

El PERiòdic

Preservació del patrimoni literari.

Mundial de la Salut, que té lloc 
aquesta setmana a Ginebra.  

En aquest marc, cal recordar 
que el Govern va constituir el fe-
brer passat la Comissió intermi-
nisterial ‘Una sola salut’, desti-
nada a coordinar l’acció públi-
ca davant de riscos que afectin 
tant la salut humana com l’ani-
mal, així com la biodiversitat 
i el medi ambient. Aquesta co-
missió està formada per repre-
sentants polítics i tècnics dels 

ministeris competents en salut, 
agricultura, ramaderia i medi 
ambient. El concepte ‘una sola 
salut’ també s’integra dins els 
objectius del Pacte nacional per 
a la qualitat, l’eficiència i la sos-
tenibilitat del sistema sanitari, 
ratificat l’any passat per més de 
quaranta representants d’insti-
tucions públiques, formacions 
polítiques, col·legis professio-
nals, associacions de pacients i 
altres actors del sector. .
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PROJECTE DE CASES
ORDINO

Dormitoris: 3
Banys: X
Places de pàrquing: X
Plantes: X
Metres construïts: XXmMetres construïts: XXm2

Carretera del coll d’Ordino, 
Ordino
Preu: 1.800.000€

CASA A XIXERELLA
LA MASSANA

Dormitoris: 4
Banys: 3

Places de pàrquing: 3
Plantes: 3

Metres construïts: 460mMetres construïts: 460m2

Carretera general, Xixerella
Preu: 2.200.000€

(+376) 747 747

laportella@andorra.ad

(+376) 353 424 / 379 769

Casa Nova Olivet 10, Ordino

www.laportella.ad

https://laportella.ad/
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Enviar cv a hola@becrestaurant.com

FEINA

MÓN VETERINARI
HOSPITAL VETERINARI

Busquem
Auxiliar Tècnica Veterinària a
l’Hospital Món Veterinari

Requisits: 

· Permís de treball
· Incorporació immediata
· Interessats enviar CV a
 hospital.monveterinari@anicura.ad

https://www.becrestaurant.com/
https://www.instagram.com/serenity.relaxing/
https://www.anicura.es/clinicas/monveterinari-hospital-veterinari/
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Esports

Serà ben segur una festa espor-
tiva a l’alçada, però ara també 
amb un vessant polític perquè ai-
xí ho ha volgut el Govern organit-
zant el dilluns inaugural una ci-
mera que englobarà als caps d’Es-
tat dels nou països participants 
en els Jocs dels Petits Estats, d’en-
tre els quals, i confirmats avui pel 
cap de l’Executiu, Xavier Espot, 
hi assistirà el príncep Albert II de 
Mònaco; el ministre d’Afers Exte-
riors sanmarinès, Luca Becari, o 
el primer ministre de Malta, Ro-
bert Abela, entre altres. Una nova 
informació que ha sorgit arran 
de la darrera reunió del Patronat 
dels Jocs, en la que han partici-
pat, a banda d’Espot, la ministra 
de Cultura, Joventut i Esports, 
Mònica Bonell, i la presidenta del 
Comitè Organitzador dels JPEE, 
Anna Garcia, deixant clar que es 
facilitarà l’accés al transport pú-
blic als implicats.

«Hem organitzat aquesta cime-
ra per recalcar el paper que exer-
ceixen els microestats en el siste-
ma multilateral mundial», ha ex-
plicat el mandatari nacional, que 
també ha afegit que la trobada té 
com a objectiu «establir un inter-
canvi d’experiències sobre les re-
lacions d’aquestes nacions amb 
la Unió Europea i, en general, 
amb la Comunitat Política Euro-
pea (CPE) i amb el Consell d’Eu-
ropa». Unes paraules d’Espot que 
han anat acompanyades per un 
recordatori en què ha apuntalat 

Bonell concreta que el transport públic serà gratuït per a tots els voluntaris, atletes i els seus familiars
el periòdic / p.m.

La roda de premsa per oferir els punts tractats en el darrer Patronat dels Jocs encapçalada pel cap de Govern, Xavier Espot.

paris mameghani
anDorra La vELLa

qui també ha recordat que l’Exe-
cutiu preveu que no caldrà un re-
forç addicional de la línia regular.

Per la seva part, Garcia ha infor-
mat que entre totes les delegaci-
ons participants, es calcula que 
entraran al país unes 1.600 per-
sones, les quals el seu gran gruix 
ho faran aquest cap de setmana 
entre dissabte i diumenge i en 
hotels d’Andorra la Vella i Escal-
des-Engordany. «Hem intentat 
recrear al Prat del Roure una vi-
la olímpica com les que es veuen 
als grans països. La gent ha com-
prat ja 2.000 entrades per veure 
dilluns vinent la cerimònia inau-
gural», ha conclòs la portaveu. .

Una cimera entre líders dels petits 
estats servirà per alçar-se a Europa

dEtalls i inconvEniEnts dEls jpEE

A una setmana d’endegar el seu 
tret de sortida, i sabent que ahir 
es desvetllaven els dos banderers 
de l’esdeveniment (Lia Povedano 
i Nahuel Carabaña), aquesta tar-
da la ministra Bonell ha fet saber 
que el Govern acomodarà la mo-
bilitat de tots els voluntaris, atle-
tes i familiars d’aquests propor-
cionant-los una acreditació que 
els servirà per desplaçar-se gratu-
ïtament en la línia de transport 
públic nacional. «Calculem que 
entre tots els implicats s’acaba-
ran beneficiant unes 3.000 perso-
nes, així com a través d’un trans-
port específic que els brindarem», 
ha precisat la ministra d’Esports, 

que el país va albergar per darrer 
any una edició dels Jocs en 2005, 
«ja que estava prevista tornar-se 
a reproduir en 2021, però a cau-
sa de la situació sanitària mundi-
al va ser incompatible» i es va ha-
ver d’ajornar la data. La trobada 
entre líders tindrà lloc així el di-
lluns, 26 de maig, des de les 09.30 
fins a les 14.00 hores.

la mobilitat, garantida

3.000
Són el nombre d’atletes, voluntaris 
i familiars que es veuran beneficiats 
per accedir gratuïtament al bus.
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Els Jocs dels Petits Estats comen-
cen a patir petits inconvenients 
pocs dies abans del seu tret de 
sortida oficial, aquest dilluns vi-
nent, ja que en el marc de la ro-
da de premsa del darrer patro-
nat de l’esdeveniment, la minis-
tra de Cultura, Joventut i Esports, 
Mònica Bonell, ha concretat avui 
davant una pregunta de la prem-

sfga

Un instant captat a la reunió d’aquesta tarda del patronat dels Jocs dels Petits Estats dirigida pel cap de Govern, Xavier Espot.

p.m.
anDorra La vELLa

sa que en la comunicació que ha 
tingut el Govern amb els dife-
rents centres educatius, s’ha ex-
tret que en el cas dels voluntaris 
menors de 16 anys no havien ob-
tinguda confirmació de la seva 
participació fins a la setmana ac-
tual. En aquest sentit, la titular 
d’Esports ha mencionat que «el 
nombre de voluntaris majors de 
16 anys ja estan comptabilitzats, 
i que en els dies entrants es resol-
drà per l’altre grup».

Jocs». Per això, la ministra Bonell 
ha justificat que alguns esports 
se celebren a partir de les 16.00 
hores, precisament per no sola-
par-se amb hores lectives. Sobre 
aquesta qüestió, que ha generat 
una tanda de preguntes, la presi-
denta del Comitè Organitzador 
dels JPEE, Anna Garcia, ha infor-
mat que «cada dia s’estan respo-
nent trucades i correus electrò-
nics dels centres escolars per vi-
sitar les instal·lacions dels Jocs. .

L’absència en horari escolar, no justificada per la cita, fa que Educació hagi de comptar els voluntaris

voluntaris sense allistar i falta de roba: 
les incerteses a solucionar en els jocs

Una problemàtica que s’ajun-
ta a la del tallatge o falta de roba 
que també va admetre Bonell jus-
tament ahir. En només dos dies 
que van de setmana, també han 
esclatat altres guspires de contro-
vèrsia com que els centres educa-
tius adverteixin, davant la gran 
presència d’escolars com a volun-
taris en la cita, que «les absències 
a les hores lectives no es passaran 
per alt, tot i que s’estigui exercint 
alguna tasca determinada en els 
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El Bike Show Naturland 2025 ha 
estat presentat aquest dimarts a la 
tarda a les instal·lacions de Natur-
land cota 2000. L’acte ha aixecat 
el teló d’una segona edició de l’es-
deveniment que elevarà el llistó 
amb corredors més internacionals 
i de major renom. Les estimacions 
preveuen uns 600 participants ar-
ribats de 25 països. La trobada ha 
comptat amb l’assistència del còn-
sol major de Sant Julià de Lòria, 
Cerni Cairat, el ministre de Turis-
me, Jordi Torres, el director de Na-
turland, Xabier Ajona, i el director 
d’Ocisport Albert Balcells.

Cairat s’ha mostrat orgullós 
amb l’arribada d’aquesta segona 
edició, que assegura pretén «mar-
car un abans i un després» a l’hora 
de «consolidar el posicionament 
com a destinació de referència del 
BTT». Per la seva banda, Torres ha 
assenyalat la importància d’agru-
par en un mateix esdeveniment 

S’elevarà el llistó 
amb corredors més 
internacionals 

Naturland acollirà el Bike Show 
amb 600 participants de 25 països

cicliSme

motocicliSme

El pEriòdic
eScalDeS - engorDany

fasi en la satisfacció de tornar a Na-
turland i ha destacat que «és un es-
deveniment per pensar la BTT per 
a tothom; amb proves per als més 
joves, per a aficionats i per a profes-
sionals».

Una ofErta dE cross coUntry Marat-

hon (XcM) inigUalablE / La Copa del 
Món Marathon -1 de juny- aterra a 
Naturland per a disputar la segona 

Carles Martín OCispOrt

Participants del Bike Marathon cup 2024.

cursa de la temporada. La màxima 
competició d’XCM atraurà als mi-
llors especialistes de la disciplina, 
que batallaran durant els exigents 
60 km i 2.040 m de desnivell que 
presenta el recorregut. Els equips 
UCI de primer nivell internacio-
nal acudiran a la cita per a inten-
tar aconseguir punts pel rànquing 
mundial i per a conquerir un dels 
podis més buscats del món. .

la quarta prova del campionat Nacional de 
trial comptarà amb presència tricolor als podis
El pEriòdic
eScalDeS - engorDany

La quarta cita del Campionat 
Nacional de Trial s’ha celebrat 
aquest cap de setmana a Fon-
taneda sota l’organització de 
l’Andorra Trial Club i la Federa-
ció Motociclista d’Andorra. La 
competició ha tornat a comp-
tar amb una destacada partici-

onze punts. Tots tres pilots van 
saber gestionar amb solvència 
unes zones que, segons l’orga-
nització, presentaven una difi-
cultat mitjana amb tendència 
cap a l’alta. La pròxima prova 
del calendari, cal recordar, serà 
el Trial de Pal, previst per al 22 
de juny, i mantindrà l’activitat 
del Circuit Nacional abans de 
les cites d’estiu. .

pació d’esportistes del país i ha 
deixat podis tricolor en tres ca-
tegories. En la categoria verd, 
Salvador Vilella es va adjudi-
car la victòria amb un total de 
deu punts de penalització. En 
la categoria blau, el triomf va 
ser per a Quim Arimany, que va 
sumar set punts, mentre que 
en la categoria vermella el gua-
nyador va ser Quim Altés amb 

fMa

Un dels podis del Trial de Fontaneda.

«la part amateur i la part professio-
nal», que fa d’Andorra «un lloc ide-
al per a la pràctica del ciclisme de 
muntanya».

Finalment, Ajona ha volgut ex-
plicar la bona rebuda de la pri-
mera edició «que va agradar a tot-
hom, tant a participants com al 
públic, va deixar molt bon sabor 
de boca i va ajudar a promocionar 
aquest entorn. Balcells ha fet èm-
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el Periòdic Newsel Periòdic News
AssociAtioN AgreemeNt with the euroPeAN uNioN

«After all the planning, only 70 new 
laws should be made». This was sta-
ted by Landry Riba, Secretary of Sta-
te for Relations with the European 
Union, during his appearance at the 
Legislative Committee on Foreign 
Policy. The figure arises from the 
analysis of the 3,983 community 
acts that Andorra will have to take 
over in the event of approval of the 
Association Agreement with the EU. 
The process will involve the regu-
latory transposition of part of this 
body, but only a fraction will end up 
generating rank of law legislation.

According to Riba, previous work 
has identified that the majority of 
the norms will be incorporated th-
rough regulations or within exis-
ting frameworks. «It is an important 
challenge, but feasible», he remar-
ked, while defending that the Admi-
nistration is prepared.

«We must not show signs of 
doubt», he added, convinced that 
the technical and legislative team 
will know how to deal with the im-
plementation. Otherwise, and in 
response to the recent declarations 
of Concòrdia on an alleged renegoti-
ation of the Agreement.

The legal structure of the Agre-
ement provides for a general fra-
mework for Andorra, San Marino 
and Monaco, seven specific proto-
cols for each state and twenty-five 
annexes that contain the Commu-
nity legislation to be integrated. 
These annexes, once the Agreement 
is signed, will establish which Euro-
pean legislation must be adapted or 

The Secretary of State for European Affairs calls for «confidence» in parliamentary management
Consell General

The Secretary of State for Relations with the European Union, Landry Riba, during the appearance this Monday.

el periòdic
EScALdES-EngoRdAny

ves questions,” he warned, referring 
to the need to have everything ready 
before ratification. 

Regarding the definition of the 
calendar, Riba recalled that the pro-
cess continues the usual procedu-
re for EU international agreements. 
Once the Agreement has been sig-
ned by the 27 member states and 
Andorra, a binding referendum 
will be called to determine the will 
of the citizens. Finally, Riba has ma-
de it clear that the Agreement do-
es not imply a renunciation of sove-
reignty, recalling that the final in-
terpretation of the European norm 
corresponds to the Court of Justice 
of the EU. .

Landry riba points to nearly 70 new 
laws to adapt the text to the eu

landry riba

«The content of the Association 
Agreement cannot be 
renegotiated; it is aberrant to 
state that it can be done»

«The current model 
of growth linked to 
demographic increase is not 
sustainable in the long term»

SEcRETARy of STATE

transposed into the Andorran legal 
system.

Riba explained that the legislati-
on is divided between a historical 
component and a dynamic one. The 
first has been identified and will 
begin to be applied after ratificati-
on, while the second will be mana-
ged progressively through a joint 
committee between Andorra and 
the EU. The acceptance of the Agre-
ement will also entail a new law on 
the resumption of the flow, which is 
already being prepared. This regula-
tion will be the legal basis to articu-
late all the subsequent implementa-
tion. “We cannot wait until the day 
after the referendum to ask oursel-
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Concòrdia maintains its oppositi-
on to the current Association Agre-
ement with the European Union 
and reiterated this Monday that, 
if a referendum were held today, 
the group would defend a negati-
ve vote. The president of the parlia-
mentary group, Cerni Escalé, reaf-
firmed this position during a press 
conference called to clarify the in-
formation released this Monday 
about a meeting held at the end 

france and the European Union rule out changes to the text, but concòrdia maintains the call to renegotiate

concòrdia maintains its ‘no’ and 
points to a new negotiating scenario

el PeriòdiC/e.H.M

cerni Escalé and núria Segués at the press conference this Monday afternoon.

el periòdic
AndoRRA LA VELLA

gulation of foreign investment. 
Despite defending the need for 

a new negotiating mandate, Esca-
lé has acknowledged that, at pre-
sent, neither France nor the Euro-
pean Union are considering a rene-
gotiation of the agreed text. «The 
French position is clear: they are 
satisfied with the current agree-
ment», he stated, while highligh-
ting that «the French government 
considers that a good balance has 
been achieved between the parti-
es involved». However, Escalé has 
defended that the Government 
could, if it deemed it appropriate, 
decline to sign the text and propo-
se a new round of negotiations. Re-
garding the meeting in Paris, the 
general counsel of the parliamen-
tary group, Núria Segués, explai-
ned that it was held at the request 
of the French side and that Concòr-
dia respected the request to main-
tain it discreetly. .

of March at the Elysée Palace, with 
the participation of the presidents 
of the Concòrdia parliamentary 
group, the head of government 
and representatives of the French 
Co-Prince. 

«As it stands now, the Agree-
ment is negative,» he said, adding 
that «when we put the negative 
points on the scale, they weigh 
more.» For this reason, the presi-
dent of the parliamentary group 
noted that «if a referendum were 
held today, Concòrdia would de-
fend a no vote.» 

The party considers it necessary 
to resume talks with the Europe-
an Union to negotiate a new text, 
assuring that “an agreement can 
always be reopened if there is poli-
tical will”. In this regard, it has ci-
ted as an example the case of Swit-
zerland, which managed to reopen 
negotiations and conclude a new 
agreement within three years after 
a previous break. Escalé added that 
postponing the association process 
could offer Andorra an opportu-
nity to focus on internal problems 
such as the housing crisis or the re-

cerni escalé

núria segués

«There are many points in 
the Association Agreement 
that we would have 
negotiated differently»

«We were asked to keep 
the three-way meeting 
discreet and we followed 
that line»

PRESidEnT of concòRdiA

coUnciLoR of concòRdiA
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Transports
ANDBUS (803 789)

Les guàrdies començaran a les 9.30h del matí del dia assenyalat i acabaran a les 9.30h del matí següent. 
Poden variar, cal confirmar-les al telèfon: 829 914

ALSINA GRAELLS (827 397)
Andorra-Barcelona: 6 / 6.45 / 10.30 / 15 / 17 / 19.15
Barcelona-Andorra: 6.15 / 6.30 / 7.30 / 10.30 / 13 / 15 / 17 
/ 19
Andorra-Lleida: 8.15 / 16.15 
Lleida-Andorra: 9.30 diumenge / 11.30 de dilluns a di-
vendres / 16 de dilluns a diumenge

CAMINO BUS LAZARA (865 500)
Andorra-Galicia-Portugal: dc / dj / dg: 15.30
Portugal-Galicia-Andorra: dm / dj / dv: 15.30

HISPANO IGUALADINA (902 447 726)
Andorra-Reus: 17.00. Servei diari
Reus-Andorra: 7.40. Servei diari

HISPANO ANDORRANA (807 000)
Escaldes-La Seu: de 8 a 21. Cada hora
La Seu-Escaldes: de 7 a 20. Cada hora
Dg: Escaldes-Engordany-La Seu d’Urgell: 8.15 / 10.30 
/ 13 / 17 / 19.15
La Seu d’Urgell-Escaldes-Engordany: 7.45 / 9.10 / 12 / 16 / 
18.30
Estació d’autocars-l’Ospitalet: 5.45 / 17 
L’Ospitalet-Estació d’autocars: 7.35 / 19.45
Estació d’autocars-Costa Daurada: 8.00
Costa Daurada-Estació d’autocars: 17.30 (dl a dv)

MONTMANTELL (807 444)
Andorra-Lleida: 6 / 8 / 11.30 / 15.30 / 18
Lleida-Andorra: 10.15 / 14 / 16 / 20 i 22
DIRECT BUS-NADAL JULIÀ (805 151)
Andorra-Barcelona aeroport:  6.15 / 8.15 /
11.15 / 13.15 / 15.15 / 18.15 / 20.15 /22.15
Barcelona aeroport (Terminal 1 planta 0)-Andorra: 7.30 
/11.00 / 13.00 / 15.00 / 17.30 / 20.00 /  23.00
Barcelona aeroport (Terminal 2 Mural Miró)-Andorra: 
7.45 / 11.15 / 13.15 / 15.15 / 17.45 / 20.15 / 23.15
Barcelona Sants (estació de ferrocarril)-Andorra: 
6.15 / 8.15  / 11.45 / 13.45 / 15.45 / 18.15 / 20.45 / 23.45

SOLDEVILA  (Amb reserva prèvia 828 117)
Andorra - Lleida: 8.00 / 15.45 Lleida - Andorra: 12.00 / 
20.15

TAXIS
ATA 863 000 / 861 005
MÉS TAXI 828 000 / 862 488
TAXI EXPRES 812 345

04:00 h 07:00 h 07:15 h 07:30 h
06:00 h 09:00 h 09:15 h 09:30 h
08:00 h 11:00 h 11:15 h 11:30 h
10: 00 h 13:00 h 13:15 h 13:30 h
12: 00 h 15:00 h 15:15 h 15:30 h
14: 00 h 17:00 h 17:15 h 17:30 h
16: 00 h 19:00 h 19:15 h 19:30 h
18: 00 h 21:00 h 21:15 h 21:30 h

08:45 h 09:00 h 09:15 h 12:00 h
10:45 h 11:00 h 11:15 h 14:00 h
12:45h 13:00 h 13:15 h 16:00 h
14:45h 15:00 h 15:15 h 18:00 h
16:45 h 17:00 h 17:15 h 20:00 h
18:45 h 19:00 h 19:15 h 22:00 h
20:45 h 21:00 h 21:15 h 00:00 h
22:45 h 23:00 h 23:15 h 02:00 h

05:00 h 05:45 h 08:30 h 08:45 h
10:00 h 10:45 h 13:30 h 13:45 h
15:00 h 15:45 h 18:30 h 18:45 h

11:00 h 11:30 h 14:25 h 15:00 h
15:00 h 15:30 h 18:25 h 19:00 h
20:00h 20:30 h 23:25 h 00:00 h

ANDORRA BARCELONA BARCELONA BARCELONA
   Estació Av. Diagonal Aeroport T2 Aeroport T1

BARCELONA BARCELONA BARCELONA ANDORRA
 Aeroport T1  Aeroport T2 Av. Diagonal    Estació

ANDORRA PAS DE LA CASA TOULOUSE TOULOUSE
   Estació Bus Stop Aeroport Estació

 TOULOUSE TOULOUSE PAS DE LA CASA ANDORRA
 Estació  Aeroport      Bus Stop   Estació

06:15 h 08:45 h
08:15 h 10:45 h.
10:00 h 12:30 h
12:15 h 14:45 h.
14:00 h 16:30 h
16:15 h 18:45 h.

09:45 h 12:00 h
11:45 h 14:00 h.
13:45 h 16:00 h
15:45 h 18:00 h.
17:45 h 20:00 h
19:45 h 22:00 h.

ANDORRA   LLEIDA
   Estació   Estació AVE

LLEIDA   ANDORRA
Estació AVE        Estació
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Solucions:

Fàcil:

Normal:

Difícil:

Farmàcies de guàrdia

Dimecres 21
F. Edelweiss

C/ Bra. Riberaygua 31 
Andorra la Vella

Tel. 831227

Dijous 22
F. El Consell 

C/ Prat de la Creu 87 
Andorra la Vella

Tel. 819219

Divendres 23
F. Pasteur

Av. Meritxell 84 
Andorra la Vella

Tel. 800970

Dissabte 24
F. El Consell

C/ Prat de la Creu 87 
Andorra la Vella

Tel. 819219

PROgRAMACIÓ TvPROgRAMACIÓ TvPROgRAMACIÓ Tv

07:00
Club Piolet

08:00
Avui serà un bon dia, amb gabriel Fer-
nàndez

12:00
Mou-te

12:20
El Trànsit

13:40
Horitzons

13:45
Informatiu migdia

14:15
La Companyia, amb Xavier Albert

16:00
Informatiu migdia

17:00
Roda de premsa posterior al consell de 
ministres

18:00
El Trànsit

18:20
Tech 24

18:30
Informatiu France 24

19:00
Mou-te

19:20
El Trànsit

19:55
El cafè de l’Avui serà un bon dia, amb 
gabriel Fernàndez

20:40
Horitzons

20:45
Informatiu vespre

21:15
Entrevista al cap de govern

22:45
La Companyia, amb Xavier Albert

23:30
Roda de premsa posterior al consell de 
ministres

01:00
àrea Andorra Difusió

Informatiu France 2418.30

https://andbus.net/
https://www.alsa.es/
http://autocareslazara.com/
https://www.andorradirectbus.es/es/?gad_source=1&gclid=CjwKCAiAloavBhBOEiwAbtAJO8LJtemMsdbIRFqkT_H8jxlztBJ0wqFVQyMJnhTcIP-1kmtCDAFHYBoCJOsQAvD_BwE
https://specialolympicsandorra.ad/ca/
https://gos-sos.org/


demon soul’s (remake)
exclusiu playstation 5

desenvolupador:

valoració personal

Gènere:

data de llançament:

distribuïdor:

Bluepoint Games i SIE Japan 
Studio

Rol d’acció, lluita i aventura

12 de novembre de 2020

Sony Interactive Entertainment
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puntuació

paRIS

mameGhani

9.4

Es tracta de la posada al dia 
del clàssic videojoc de rol i 
acció en tercera persona de 
FromSoftware. La història 
pren lloc a Boletària, un regne 
consumit per un ésser fosc 
anomenat com ‘L’ancià’, 
després del seu despertar 
mitjançant l’ús d’arts d’Ànima 
prohibides. Els jugadors 
assumeixen així el paper d’un 
guerrer portat a Boletària per 
matar el seu rei caigut, allant, i 
apaivagar ‘L’ancià’, ja que, per 
contra, la boira ho engolirà tot.

Què diré d’una altra obra mestra dels creadors i pares del gènere 
‘Souls’, una de les meves perdicions als videojocs (que no se’m 
malinterpreti). Història completament lineal, a diferència d’’Elden 
Ring’, però que et deixa un sabor de boca absolutament magnífic 
motivat per uns gràfics d’última generació. Els monstres finals són 
difícils? No gaire la veritat, més si estàs acostumat al gènere, però 
sí que ho és arribar fins a ells, ja que els camins són endimoniats.

sinopsi

Dificultat

Jugabilitat

Gràfics

personatges

ambientació

Banda sonora

https://pompesfunebresdelesvalls.com/
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